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Indberetning vedr. Grønlands Landstings forårssamling, tirsdag den 6. 
maj 2008. 

Landstinget behandlede følgende dagsordenspunkter:

Punkt 51:
Forslag til Landstingsforordning om ændring af landstingsforordning om alderspen-
sion.
(Landsstyremedlemmet for Familie og Sundhed, Arkalo Abelsen)
(2. behandling) 

Punktet blev 1. behandlet den 22. april 2008, hvor der fra alle partier var tilslutning til, at 
punktet overgik til 2. behandling i den foreliggende form, da der udelukkende er tale om en 
ændring for at bringe den danske tekst i overensstemmelse med den grønlandske.

Forslaget blev umiddelbart sat til afstemning, hvor det enstemmigt blev vedtaget, at det 
overgår til 3. behandling i den foreliggende form.

Punkt 52: 
Forslag til Landstingsforordning om ændring af landstingsforordning om offentlig 
hjælp. 
(Landsstyremedlemmet for Familie og Sundhed, Arkalo Abelsen)
(2. behandling) 

Punktet blev 1. behandlet den 22. april 2008, hvor der fra et flertal af partierne var tilslut-
ning til, at punktet overgår til 2. behandling i den foreliggende form, da der udelukkende er 
tale om en ændring for at bringe den danske tekst i overensstemmelse med den grønland-
ske. 

Forslaget blev umiddelbart sat til afstemning, hvor det enstemmigt blev vedtaget, at det 
overgår til 3. behandling i den foreliggende form.
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Pkt. 30
Forslag til landstingsbeslutning om, at Landsstyret senest til FM 2008 pålægges at 
fremlægge en opgørelse over alle de offentlige bygninger, der ikke sikrer handicappe-
de adgang og mulighed for anvendelse af faciliteter, og at der samtidig redegøres for 
finansieringsbehovet, der skal tilsikre, at handicappede gives adgang til alle eksiste-
rende offentlige bygninger og faciliteter. 
(Landstingsmedlem Lene Knüppel, Demokraterne)
(2. behandling)

Forslaget blev 1. behandlet under landstingets efterårssamling 2007, hvor der var stor til-
slutning til forslaget og alle ønskede at det behandles i relevant udvalg inden 2. behandlin-
gen.

Landstingets Infrastruktur- og Boligudvalg har afgivet betænkning. Udvalget har forståelse 
for, at de administrative omorganiseringer i hjemmestyret kan have lagt beslag på admini-
strative ressourcer i løbet af 2007 – 2008. Det er imidlertid udvalgets holdning, at den i 
beslutningsforslaget beskrevne problemstilling bør undersøges og et enigt udvalg stillede 
derfor følgende ændringsforslag:

Forslag til landstingsbeslutning om, at Landsstyret til EM 2009 pålægges i samarbejde 
med de grønlandske kommuner, at fremlægge en redegørelse, der anfører alle de alder-
domshjem, sygehuse, skoler, kollegier, kontorer, tandklinikker, biblioteker og kirker i by-
erne, uddannelsesinstitutioner m.v., der ikke sikrer handicappede adgang og mulighed for 
adgang og anvendelse. Redegørelsen bør tillige beskrive det finansieringsbehov, der er 
nødvendige for at sikre, at handicappede gives adgang til ovennævnte offentlige bygninger 
i byerne. 

Landstingsmedlem Lene Knüppel, Demokraterne, takkede udvalget for behandlingen og 
det fremsatte ændringsforslag, som herefter blev enstemmigt vedtaget.

Pkt. 44
Forslag til landstingsforordning om ændring af landstingsforordning om tilslutnings-
pligt til elektrokedler for at aftage el til opvarmningsformål indenfor vandkraftan-
lægget i Buksefjordens forsyningsområde. (Nukissiorfiit får mulighed for, at pålægge
private og offentlige tilslutningspligt til elektrokedler)
(Landsstyremedlemmet for Infrastruktur, Miljø og Råstoffer)
(2. behandling)

Punktet blev 1. behandlet den 5. marts 2008, hvor alle partier var positive over for forslaget 
og indstillede det til behandling i udvalg inden 2. behandlingen.

Der forelå betænkning fra Landstingets Bolig- og Infrastrukturudvalg. Udvalget anmoder 
landsstyret om at fremkomme med en kommentar om, hvordan landsstyret i samarbejde 
med Nukissiorfiit agter at fremme at en langsigtet positiv økonomisk effekt kommer elkø-
berne til gavn. Med blandt andet denne bemærkning indstiller et enigt udvalg forslaget til 
vedtagelse.
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Forslaget blev umiddelbart sat til afstemning, hvor det enstemmigt blev vedtaget med 
overgang til 3. behandling i den foreliggende form.

Pkt. 101
Forslag til Landstingsbeslutning om at Landsstyret pålægges at foretage initiativ til at 
opnå bedre muligheder for videreudvikling af ufaglærte personer, der p.g.a. mindre 
handicap eller anden årsag ikke var i stand til at udvikle sig videre på normal vis.
(Landstingsmedlem Anthon Frederiksen, Kattusseqatigiit Partiiat)
(1. behandling) 

Forslagsstilleren begrundede forslaget med, at der er behov for ordinære uddannelsesplad-
ser, der organiseres klart og effektivt til særlige grupper, f.eks. elever der har gået på sko-
len Ado Lyngip Atuarfia.

Landsstyremedlem for Familie og Sundhed Arkalo Abelsen nævnte i sit svar på lands-
styrets vegne bl.a., at det er vigtigt at Grønland bedst muligt udnytter de ressourcer, landet 
har. De mennesker, der kan bidrage med noget til arbejdsmarkedet, bør støttes i dette, selv 
om det måske ikke er på fuld tid eller det kræver visse hjælpemidler. Der findes fleksjob til 
sådanne personer.

Landsstyret har taget initiativ til en nærmere redegørelse om førtidspensionsområdet, som 
netop skal have fokus på udnyttelse af arbejdsevnen hos personer, der ellers ville blive 
førtidspensionister, eksempelvis på grund af mindre handicap. Førtidspensionsredegørelsen 
vil blive behandlet på efterårssamlingen 2008. 

På grund af dette allerede igangsatte initiativ kunne Landsstyret ikke støtte forslaget.

I ordførerindlæggene var der principiel støtte til forslaget. Da 2. behandlingen skal ske på 
efterårssamlingen 2008, blev udfaldet af en kortvarig debat at forslaget kan debatteres i 
sammenhæng med førtidspensionsredegørelsen.

Pkt. 66
Forslag til Landstingsbeslutning om at Landsstyret pålægges at arbejde for at sikre 
optimal tilsyn med forholdene på alderdomshjem, herunder medicinering af vore 
ældste.
(Atassuts Landstingsmedlemmer: Augusta Salling, Emilie Olsen, Kristian Jeremiassen, 
Thomas Kristensen, Godmand Rasmussen)
(1. behandling)

Forslagsstillerne begrundede forslaget med, at de ældre borgere har krav på livskvalitet. 
Der er mangel på uddannet personale i det offentliges institutioner. Selv om der ikke er 
nogen tvivl om, at personalet bestræber sig på at sikre trygge og gode rammer på alder-
domshjemmene, bør der være optimalt tilsyn med forholdene, herunder medicineringen.

Landsstyremedlem for Familie og Sundhed Arkalo Abelsen redegjorde for, at landssty-
ret anser medicineringen af de ældre som det essentielle i beslutningsforslaget. Det er i den 
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forbindelse vigtigt at placere ansvaret for de ældres medicinering. Kommunerne er ansvar-
lige for driften af alderdomshjemmene, og det er embedslægen, der har tilsyn med den 
sundhedsfaglige virksomhed, der udøves af personer som arbejder inden for sundhedsom-
rådet. 

Landsstyret vil drage omsorg for, at medicingivning til beboere på alderdoms-/plejehjem 
bliver taget med i arbejdsgruppe vedrørende mulig overdragelse af hjemmesygeplejen til 
kommunerne, som KANUKOKA og Departementet for Familie og Sundhed har anbefalet 
at nedsætte. Lovgivningen om medicinering og kontrol heraf er god, og landsstyret finder 
det ikke nødvendigt at ændre praksis på nuværende tidspunkt.

I ordførerindlæggene var der tilslutning til forslaget fra Kattusseqatigitt Partiiat og Atassut 
(forslagsstillerne). De øvrige partier fandt ikke at der er grund til udarbejdelse af redegørel-
se m.v. på et område som fungerer fint.

I den efterfølgende debat kom det frem, at landsstyremedlemmet under en rejse i Sydgrøn-
land har besøgt et alderdomshjem hvor medicineringen i et tilfælde ikke var korrekt. Det 
var ikke muligt umiddelbart at placere ansvaret for, hvor fejlen var sket.

Konklusionen på debatten var, at der var flertal for landsstyrets besvarelse og dermed en 
afvisning af forslaget, som skal 2. behandles på efterårssamlingen 2008.

Pkt. 75
Forslag til forespørgselsdebat om modernisering af Landstingets arbejdsform.
(Landstingsmedlem Asii Chemnitz Narup, Inuit Ataqatigiit)

Forslagsstilleren begrundede forslaget med, at det parlamentariske arbejde og rammerne 
for den demokratiske dialog i landstinget trænger til en gennemgribende modernisering, og 
pegede på følgende områder: Selve landtingsarbejdet med to ordinære landstingssamlinger, 
elektroniske hjælpemidler/kommunikation og administrativ bistand. Forslaget lagde op til 
at debatten skal være fordomsfri, fremadrettet og til gensidig inspiration, således at Lands-
tingets Formandskab får et konstruktivt grundlag at arbejde videre ud fra.

Landstingets Formandskab takkede for, at det vigtige og altid aktuelle spørgsmål blev 
bragt frem, så partierne kan komme med deres synspunkter og disse kan indgå i det videre 
arbejde i en arbejdsgruppe. En del fornyelser er der sket, og der er flere på vej. 

I debatten var der bred enighed om den tiltrængte fornyelse og der blev bl.a. fremhævet 
følgende forslag:

• det skal være slut med oplæsning af forslag, svarnotat og evt. ordførerindlæg, som 
alle har haft lejlighed til at gøre sig bekendt med på forhånd,

• debatten skal derved gøres mere livlig,
• TV-transmission af hele mødet i landstinget,
• Landsstyret skal udarbejde lovkatalog, så der kommer færre dagsordensændringer,
• unge skal gøre interesserede i det parlamentariske arbejde,
• internettet skal anvendes mere i kommunikationen.
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Formandskabet sammenfattede afslutningsvis, at alle forslag og kommentarer gives videre 
til arbejdsgruppen. Det vil være hensigtsmæssigt at foretage ændringer i takt med at de 
ligger klar til vedtagelse. På den måde vil der løbende ske en udvikling i landstingets ar-
bejdsform.

Med venlig hilsen

Søren Hald Møller

Kopi pr. e-mail:Folketinget
Kongehuset, Kabinetssekretariatet
Samtlige ministerier
Rigsombudsmanden på Færøerne


